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A Szentszék is érdeklődik 
a délkeleteurópai b lokk iránt 

A semlegessé!*! alakulás célja : a szovjetorosz befolyás csökkentése 
a Fekete-tenger partján 

London, november 15. Az angol sajtó t?-

vábbra is meleg és jóindulatú érdeklődéssel 

tekinti az olasz irányítás alatt folyó clcnk dél-

kelet európai diplomáciai tevékenységei, amely-

nek célját nagy cs semleges érdekközösség föl-

átütésében látja. 

a Daily Mail szerint Olaszország most Ma-

gyarország, Délszlávia, Románia, valamint Gö-

rögország és Törökország megbékiilésén fára-

dozik és ebben az irányban érdeklődik majd 

(A Délmagyarország munkatársától) A köz-
igazgatási bizottság szerdán délután lartolla szo-
kásos bavi ülései T u k a t s Máudor dr. főispán 
elnök lésével. 

Napirend előtt J'a p Róbert dr. szóvátettc, hogy 
s városi lakbcrszabályrcndelet három éve fönt van 
a minisztériumban jóváhagyás végett és emiatt 
nem lehet balározoll állást foglalni, ha erről a 
kérdésről szó esik. Kéri a közigazgatási bizottsá-
got, hogy föliralban sürgesse, meg a szabályren-
delet jóváhagyását és leküldését. 

P á l f y József dr. polgármester válaszolt a 
tölszólalásra és biztosította Pap Róbcr dr-t, hogy 
a város hatósága megsürgeti a szabályrendelet 
jóváhagyását. 

Ezután lf a v a s s Zollán dr. aljegyző fölolvas-
ta a polgármesteri jelentést, amelyhez T ó t h 
Imre dr. szólt. 

Vitéz T ó t h Bcla dr. tiszlifdorvos közegész-
ségügyi jelenléséiben ismertette, hogy 

az elmúlt hónapban a nípriedósi cs köz-
egészségügyi viszonyok eléggé kedve-

zőek voltak. 

Kilencven fin és 91 leány született, 147-en meg-
hallak. Fertőző betegségek szórványoson fordul-
tak rlő. Az előző évhez viszonyítva a megbetege-
dések negyedére estek vissza. Október folyamán 
három óvónői nyugdíjazlak, helyükbe AV. B ó d y 
Sarolta, B. M a t u s c U Borbála és S z e g f ű Paj-
zsa óvónőket helyézté.k Szegedre. 

A lisztifőorvos jelentéséhez S z é c h e n y i Ist-
ván dr. kormánybiztos szólt. Meleg szavakkal 
méltatta J o h a n Béla dr. belügyi orvosállam-
titkár -Gyógyul a magyar ralu« cimü nemrég meg-
jelent könyvét. 

— Magyarország népegészségügyének följavi-
fása — mondotta Széchenyi István dr. — ennek az 
idegennevü, de szinmagyarlclkü embernek az ér-
deme. Johan Béla dr. államtitkár 12 év óta tartó, 
fáradliatatlan munkásságának eredménye, hogy a 
magyarországi egészségügyi arányszám az elsők 
közölt van a világon. Neki köszönhetjük a csecse-
mők cs áIdolI állapotban levő anyák cukorral 

IMiután p r o l o 0 < t l n t n e m t u d u n k ! 

Mfl c s ü t ö r t ö k ö n mindenki jöjjön el az 

ÁLL A B Á L B A 
IH u n c u t c i m c n u c z u H í m , 

ragyogó magyar film! 5, 7, 9. 
B e l v á r o s i r i o z t 

Budapesten és Szófiában, 

A Szentszék is élénk érdeklődéssel figyeli 

a Balkán semlegességi erőfeszítéseit, amit az 

is mutat, hogy három balkáni államban akkre-

ditált követél fogadia a pápa. 

A Daily Herald szerint a megalakítandó 

balkáni érdekközösségnek az lesz a főcélja, 

hogy Olaszország vezetésével megakadályozza, 

az orosz befolyás növekedését a Fekete-tenger 

partján. 

törlcnő ellátását. Neki köszönhetjük a zöldkcrcsz-
tcs intézmény nagyszerű kicpitcsét és azl, hogy 
itt, Szegeden a vedőnőképzö. intézet kitűnő ered-
ménnyel működik. Neki köszönheti száz és száz 
magyar falu az egészséges és jóizü ivóvizet. Mél-
tányos, hogy amikor szivünk .egész melegével em-
lékezünk erre a nagyszerű emberre, a közigazga-
tási bizottság abból nz alkalomból, hogy 12 éves 
munkásságának eredményét könyvalakban hozta 
nyilvánosságra, köszöntse Johau Béla dr. állam-
titkárt. 

A közigazgatási bizottság egyhangú lelkese-
déssel fogadta el a .javaslatot, hogy az ülésből 
kőszönötáviratot küldjenek Johan Bcla dr. bel-
ügyi államtitkárnak. 

Ezután B o r b ó l a Jenő dr. rciidőrfőlanácsos 
ismertette az októberi közrcndcszcti jelen lést, ame-
lyet a Délmagyarország más helyen közlünk. 

P a p Róbert szólt a rendőri jelentéshez, szö-
vátettc a közlekedési balesetéi: nagy számát. 

B o r b o l a Jenő <lr. lölvilágositotta a bizott-
ság tagjait, hogy egv hónapon belül 70 uj rendőr 
áll szolgalatba S/egeden és ez, a közlekedési bal-
esetek számát csökkenteni fogja. 

S z e p e s s y Aladár pénzngyigazgató a pénz-
ügyigazgatóság riiulthavi helyzetét ismertette. F.b-
bői kiderült, hogy 1(5.090 pengővel kevesebb adó 
folyt mint egv évvel ezelőtt. 

Viléz N a g y á g h v Géza dr. ügyészségi alel-
nök az ügyészség jelentését ismertette. 

K i s s Károly tanfelügyelő különböző fegyelmi 
ügyek elrendelését kérté a köV.igazgatási bizott-
ságtól és ismertette a tankerület mullhónapi vál-
tozásait. 

T ó t h Tmre dr. a tanügyi jelentéshez hozzá-
szólva arra kérte a közigazgatási bizottságot, hogy 
írjon föl a kultuszminisztériumba a behelyettesí-
tett II tanerői állás betöltésére. 

K i s s Károly tanfelügyelő föltüncslkcllő vá-
laszában hangsúlyozta, hogy 

Szegeden 34 tanuló jut egy (anilóra, 
tehát a kultuszminiszter nem (ölti bo 

ez.ekef az állásokat 

s éppen ma érkezeit le két tanitói állás betölté-
sére az engedély. A többi állasok betöltésére nincs 
remény, mert legalább 50 tanulónak kell egy ta-
nítóra esnie. 

T ó t h Imre dr. viszonválaszában hangsulyoz-
la, hogy az iskolaszék területén 90 tanitói állás 
van szervezve, ebből 93 osztály nniködik, 10 ál-
lás ideiglenesen van betöltve. A maga részéről 
ucm azt kéri, hogy mind a 16 állást betöltsék, ha-

nem a lauilók álláslaluuságára tekintettel, na-
gyobb részéi ezeknek a behelyettesítéseknek löllse 
bo a miniszter. Egyébként vau olyan tanterein, 
ahol (KI gyerek tauul és vau olyan, ahol esak 30 
—40. 

K i s s Károly: Szomorú jelenségre k<|| fölhív-
nom a bizottság tagjainak figyelmét. Szegeden a 
gyermeklétszám ijesztő arányban csökken. A ' 
rleini iskola IV. osztályában kevesebb gyerek 
van, mint a III.-ban, a III.-ban kevesebb gyerek 
van, mint a II. osztályban s az I osztályokban 
egyenesen katasztrofális a helyzet. Hangsúlyo-
zom. hogy ez a városban van igy, meri a tanyán 
llála Istennek, van gyermek. 

A közigazgatási bizottság végül ugv határo-
zott, hogy a 10 behelyettesített tanitói állás betöl-
tésére a következő ütésen hoz végleges döntést. 

Ez,után G ö l I n e r Károly mérnök, az állaniépi-
tészeti hivatal jelentéséi olvasta föl. 

S z é c h e n y i István dr. kormánybiztos arra 
kérte a közigazgatási bizottságot, hogy a bajai 
mi ót államosítása érdekében nyomban lépjen érint-
kezésbe a kormány illetékes tényezőivel, Baja és 
Bácsbodrog vármegyék kel karöltve. Hangsúlyoz-
ta, hogy a kereskedelmi és köxfokedésügyí mi-
nisztérium költségvetésében — amint a parla-
mrnli tárgyaláskor kiderült — 15 millió pengő áll 
még rendelkezésre, ebből a több. mint százkilomé-
terrs. hadászatilag rendkívül fontos ulat a transz-
kontinentális ut mintájára lehelne szélesíteni és 
betonozni. 

A közigazgatási bizottság elfogadta a javasla-
tot és P á l Tv József dr. polgármester kijelentet-
te. liogy csütörtökön érintkezést keres Baja ve-
zetőségével cs a bajai müut államosítása iránt 
megteszik a szükséges lépéseket. 

M e r é n y i Elemér gazdasági felügyelő az ok-
tóberi gazdasági jclcnlést ismertette, majd Ger-
g e l y József állategészségügyi főtanácsos állat-
egészségügyi ismertetésében kiderült, hogy Sze-
gedről belföldre bét lovát, 15 szarvasmarhát, Né-
metországba 493 sertést, a cseh protektorátusba 
126 sertést és 24 borjúi szállítottak. Állati nyers-
termékben elszállítottak kiittöldre, mégpedig Né-
metországba 700 mázsa szalonnát, 10 mázsa hájat, 
350 mázsa vágott baromfit. 

A közigazgatási bizottság ülése 17 óra 30 pere-
kor éri véget. 

Rekordszámban kérnek erkölcsi 
bizonyítványt a rendőrségtől 
(A Délmagyarország munkatársától) Sohasem 

volt incg olyau forgalom a rendőrség ullevélosz-
tályában, ahol az érkötési bizonyítványok kiadá-
sát is kell kérni. Annak cllcuére, liogy az utlevél-
torgaloin az utóbbi időben a minimálisra csökkent, 
napról-napra hosszu sorban állnak az emberek 
U j v á r o s s y Miklós dr. rendőrkapitány hivatali 
szobája elöli; a legtöbb jelentkező erkölcsi bizo-
nyilványának kiállítását kéri. A közelmúlt napok-
ban kezdődőit meg »az erkölcsi bizonyítványok 
idénye*, ugyanis most indult meg szinte az összes 
állami, városi, közületi hivataloknál a, (iszivise-
lök személyi adatainak felülvizsgálása, kapcso-
latban a zsidótörvény ismeretes rendelkezésének 
végrehajtásával. 

Valamennyi tisztviselőnek igazolnia krll sze-
mélyi adatait és ehhez nemcsak a születési bizo-
nyítványokra és az egyéb hasonló okmányokra 
van szükség, hanem mellékelni kell egy évnél nem 
régibb erkölcsi bizonyítványt is. Ezeket a bizo-
nyítványokat állítják most ki, a rendelet s/erint 
díjmentesen. Ez a rendelkezés fokozott munkát ró 
a rendőrség illetékes szerveire, hiszen olyan tö-
megeknek van szüksége egyidöben hasonló célból 
erkölcsi bizonyítványra, amilyenre még a legna-
gyobb nyári utlevélforgalom idején sem volt példa 

A közelmúlt napokban kezdődött meg a várért 
tisztviselők igazolása, amelynek során mini egy 
12(10 erkölcsi bizonyítványt kérnek a rendőrség-
től. Ez a szám a legközelebbi hetekben még je-
lentékenyen növekedni fog. mert egymásután ke-
rülnek sorra a többi közéleti intézmények tisztvi-
selői is. A rendőrimtóság gyors tempóban intézi 
ej a kérelmeket, azonban a mai" forgalom mellett 
nem lehet elkerülni, iogy napról-napra ne kcll-
jes csetteg órákig is várakozni, amig az igénylők 
sorra kerülhetnek. 

Ma utoljára K O R Z Ó B A N 

HILRLOS SZERHEM 
AVilly Frilseh. Vii toria von Uaiiaseo 

fösze replésévcl. 

SZÉCHENYI MOZI Csütörtökön is! 5, 7, 9 

PAG Kft A NT A D nagy kettős alakilása 

SZERVUSZ PÉTER 
A legjobb magyar vígjáték 

Ez Berni őrmester! 
A szereneseskezji fenegyerek. 

Szeged népesedési 
és közegészségügyi viszonyai 

eíég kedvezően alakultak ax eímuU hónapban 
Johan Béla belügyi államtitkár érdemeit méltatta a közigaz-
gatási bizottság — Csökken az adóbevétel —* Nem sok a re-
mény a 44 tanitói állás betöltésére, mert visszaesett a tanu-

lók létszáma — fl szegedi állatexport adatai 

J E A N G A B I N 
megrázó erejii 
drámai filmje: 

M e n e k ü l ő élet 
Jól jegyezze meg 
a c i m c t. 


